

# الجمعية العامة الـ 142 للاتحاد البرلماني الدولي

دورة افتراضية، 24-28 أيار/ مايو 2021



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

C-IV/142/A.1  
9 نيسان/ أبريل 2021

اللجنة الدائمة  
لشؤون الأمم المتحدة

## مشروع جدول أعمال

الثلاثاء، 27 نيسان/ أبريل 2021، 14:00 – 16:30 بتوقيت وسط أوروبا الصيفي

### 1. إقرار جدول الأعمال

2. الموافقة على المحضر الموجز لدورة اللجنة المنعقدة في الجمعية العامة الـ 141 للاتحاد البرلماني الدولي في بلغراد (تشرين الأول/ أكتوبر 2019)

3. جلسة مشتركة مع اللجنة الدائمة للاتحاد البرلماني الدولي المعنية بالتنمية المستدامة حول الموضوع الرئيس للجمعية العامة الـ 142: التغلب على الوباء وبناء غد أفضل: دور البرلمانات

ستساعد المناقشة أيضاً في إعداد البرلمانيين للمنتدى السياسي الرفيع المستوى للأمم المتحدة لعام 2021، والذي يتمثل موضوعه الرئيس في التعافي المستدام والمستجيب لجائحة كوفيد-19 الذي يعزز الأبعاد الاقتصادية والاجتماعية والبيئية للتنمية المستدامة.

بعد عروض فريق المناقشة، سيتم دعوة المشاركين لمناقشة الموضوعات التالية:

- المكونات الرئيسة لمرحلة الانتعاش، فرص التقدم نحو الاقتصاد الأخضر
- تجديد التعاون المتعدد الأطراف والحوار لمواجهة التحديات العالمية، بما في ذلك الأوبئة الجديدة المحتملة
- الوصول إلى اللقاح باعتباره منفعة عامة



الخميس، 29 نيسان/ أبريل 2021، 14:00 – 16:30 بتوقيت وسط أوروبا الصيفي

#### 4. مناقشة إعلان الذكرى الـ75 لتأسيس الأمم المتحدة (UN75) وعملية المتابعة

بمناسبة الذكرى الـ75 لتأسيسها، في أيلول/ سبتمبر 2020، عقدت الأمم المتحدة قمة كبرى لمراجعة دورها كمنظمة رائدة متعددة الأطراف للحكومة العالمية. حتى قبل جائحة كوفيد-19، كانت الثقة في التعددية تتآكل وكان العالم ككل يكافح لمواجهة تحديات مثل تزايد الفقر وعدم المساواة، وتغير المناخ المتفعل، وفقدان التنوع البيولوجي واستغلال الموارد، والتهديد المتزايد لانتشار الأسلحة النووية والنزاعات المسلحة.

سلط إعلان الذكرى الـ75 لتأسيس الأمم المتحدة الضوء على اثني عشر التزاماً لمواجهة هذه التحديات في إطار أقوى ومتعدد الأطراف. تشكل هذه الالتزامات مجتمعة ما أطلقت عليه الحكومات "خطتنا المشتركة" لإعادة ضبط الجهود العالمية نحو عالم أكثر استدامة وعدلاً وسلاماً، مع تولي الأمم المتحدة دور الريادة.

ستشارك هذه الجلسة البرلمانية في مناقشة حول جدول الأعمال المشترك للذكرى الـ75 لتأسيس الأمم المتحدة كمساهمة في تقرير رئيس للأمين العام للأمم المتحدة من المقرر تقديمه في صيف عام 2021.

#### 5. ما يستجد من أعمال





Inter-Parliamentary Union

For democracy. For everyone.

# 142nd IPU ASSEMBLY

## Virtual session, 24-28 May 2021

Standing Committee on  
United Nations Affairs

C-IV/142/A.1  
9 April 2021

## Draft agenda

**Tuesday, 27 April, 14:00 – 16:30 CEST**

1. **Adoption of the agenda**
2. **Approval of the summary record of the Committee's session held at the 141st IPU Assembly in Belgrade (October 2019)**
3. **Joint session with the IPU Standing Committee on Sustainable Development on the main theme of the 142nd Assembly: [Overcoming the pandemic today and building a better tomorrow: the role of parliaments](#)**

The discussion will also help prepare parliamentarians for the 2021 High Level Political Forum (HLPF) of the United Nations, whose main theme is *Sustainable and resilient recovery from the COVID-19 pandemic that promotes the economic, social and environmental dimensions of sustainable development*.

After panel presentations, participants will be invited to debate the following topics:

- Main components of the recovery phase, opportunities to advance towards a green economy
- Renewed multilateral cooperation and dialogue to tackle global challenges, including possible new pandemics
- Vaccine accessibility as a public good

**Thursday, 29 April, 14:00 – 16:30 CEST**

4. **Discussion on the UN75 Declaration and follow-up process**

On the occasion of its 75th anniversary, in September 2020, the United Nations held a major Summit to review its role as the premier multilateral organization of global governance. Even before the COVID-19 pandemic, trust in multilateralism was eroding and the world as a whole was struggling to address challenges such as growing inequality and poverty, run-away climate change, biodiversity loss and resource exploitation, and the growing threat of nuclear proliferation and armed conflicts.

The UN75 Declaration highlighted twelve commitments to tackle these challenges within a stronger multilateral framework. Taken together, these commitments constitute what governments have dubbed "Our Common Agenda" to reset global efforts toward a more sustainable, just and peaceful world, with the United Nations leading the way.

This session will engage parliamentarians in a discussion on the UN75's Common Agenda as input into a major report by the UN Secretary-General, due in summer 2021.

5. **Any other business**

#IPU142